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Ministr školství Josef Dobeš (VV) je připraven ustoupit od vysokoškolského zápisného, které chystá a které by mělo
dosahovat šesti tisíc korun ročně.
Podle něj se návrh, který kritizoval i premiér Petr Nečas (ODS) jako plíživé školné, dostal na veřejnost předčasně a
bez dodatečných informací.
„Připravuji celý vějíř opatření pomoci VŠ a jedno z nich je zápisné. Je to jen převzatý nápad, s touto myšlenkou přišla
Univerzita Karlova v roce 2008,“ řekl včera v ČT Dobeš.
Dodal, že zápisné by se pohybovalo od nuly do tří tisíc korun za semestr. Vysokým školám by opatření mělo přinést
ročně 700 až 800 miliónů.
UK však nynější Dobešův plán kritizuje. Vysoké školy se obávají, že přijdou o státní dotace ve výši, kterou by vybraly ze
zápisného. Rektor UK Václav Hampl v prohlášení minulý týden uvedl: „Žádné školné ani zápisné není možné zavádět
s tím, že má primárně zmírňovat hrozivý deficit ve veřejném financování vysokoškolského vzdělávání.“ Dobeš také čelí
kritice, že chce zavést přímé platby, aniž by počítal s chudšími studenty.
„Sociálně slabí studenti by zápisné neplatili, za ně by to platil stát a části studentů by to vyrovnávalo sociální stipendium,“
vysvětlil ale Dobeš. Podle něj se debata vede jen na úrovni ministerstva, návrh zatím nešel ani do meziresortního
připomínkového řízení.
„Není to zásadní věc. Pokud jedna drobná výseč narazí na odpor, ať v politické úrovni, či u studentů a škol, není to
kardinální věc, kterou bychom vykrývali deficit vysokých škol,“ sdělil Dobeš.
To však nic nemění na plánech koalice zavést od akademického roku 2013 odložené školné v počáteční výši 10 tisíc
korun za semestr, které by absolventi spláceli po dosažení průměrného příjmu.
Ministr dále oznámil, že se mu podařilo nalézt 100 miliónů na učebnice pro základní školy. „Díky administrativním
úsporám a snižování počtu úředníků, ale i díky tomu, že se objevily v září nespotřebované peníze z minulých let, tak
mám pro regionální školství na ostatní neinvestiční výdaje, tedy učebnice, plus sto miliónů,“ uvedl. Předtím ale škrtl z
výdajů na učebnice čtvrt miliardy.
Resort školství podle Dobeše bude také čerpat peníze z EU, které se dají využít například na pořizování učebnic. „Do
dnešního dne do škol odešlo přes 350 miliónů,“ tvrdil.


